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Pneumonia is an infection that inflames the air sacs in one or both lungs. The air sacs may 
fill with fluid or pus (purulent material), causing cough with phlegm or pus, fever, chills, 
and difficulty breathing. A variety of organisms, including bacteria, viruses and fungi, can 
cause pneumonia.

Pneumonia can range in seriousness from mild to life-threatening. It is most serious for 
infants and young children, people older than age 65, and people with health problems or 

weakened immune systems.

Symptoms

The signs and symptoms of pneumonia vary from mild to severe, depending on factors such 

as the type of germ causing the infection, and your age and overall health. Mild signs and 

symptoms often are similar to those of a cold or flu, but they last longer.

Signs and symptoms of pneumonia may include:

      • Chest pain when you breathe or cough

      • Confusion or changes in mental awareness (in adults age 65 and older)

      • Cough, which may produce phlegm

      • Fatigue

      • Fever, sweating and shaking chills

      • Lower than normal body temperature (in adults older than age 65 and people with 

          weak immune systems)

      • Nausea, vomiting or diarrhea

      • Shortness of breath

         Newborns and infants may not show any sign of the infection. Or they may vomit, have    

         a fever and cough, appear restless or tired and without energy, or have difficulty 

          breathing and eating.

When to see a doctor

See your doctor if you have difficulty breathing, chest pain, persistent fever of 102 F (39 C) or 

higher, or persistent cough, especially if you›re coughing up pus.

It›s especially important that people in these high-risk groups see a doctor:

      • Adults older than age 65

      • Children younger than age 2 with signs and symptoms

      • People with an underlying health condition or weakened immune system

      • People receiving chemotherapy or taking medication that suppresses the immune system

For some older adults and people with heart failure or chronic lung problems, pneumonia can 



quickly become a life-threatening condition.

Causes

Many germs can cause pneumonia. The most common are bacteria and viruses in the air we 

breathe. Your body usually prevents these germs from infecting your lungs. But sometimes these 

germs can overpower your immune system, even if your health is generally good.

Pneumonia is classified according to the types of germs that cause it and where you got the 

infection.

Community-acquired pneumonia

Community-acquired pneumonia is the most common type of pneumonia. It occurs outside of 

hospitals or other health care facilities. It may be caused by:

  • Bacteria. The most common cause of bacterial pneumonia in the U.S. is Streptococcus  

     pneumoniae. This type of pneumonia can occur on its own or after you›ve had a cold or 

     the flu. It may affect one part (lobe) of the lung, a condition called lobar pneumonia or 

     rapidly escalate to involve multiple lobes of the lungs called bronchopneumonia.

  • Bacteria-like organisms. Mycoplasma pneumoniae also can cause pneumonia. It typically 

     produces milder symptoms than do other types of pneumonia. Walking pneumonia is an 

     informal name given to this type of pneumonia, which typically isn›t severe enough to 

      require bed rest.

  • Fungi. This type of pneumonia is most common in people with chronic health problems or 

      weakened immune systems, and in people who have inhaled large doses of the organisms. 

      The fungi that cause it can be found in soil or bird droppings and vary depending upon  

      geographic location.

  •  Viruses. Some of the viruses that cause colds and the flu can cause pneumonia. Viruses are 

      the most common cause of pneumonia in children younger than 5 years. Viral pneumonia 

      is usually mild. But in some cases it can become very serious.

Diagnosis

Your doctor will start by asking about your medical history and doing a physical exam, including 

listening to your lungs with a stethoscope to check for abnormal bubbling or crackling sounds 

that suggest pneumonia.

If pneumonia is suspected, your doctor may recommend the following tests:

  •  Blood tests. Blood tests are used to confirm an infection and to try to identify the type of 

      organism causing the infection. However, precise identification isn›t always possible.



      • Urine tests: This helps to look at some types of organisms causing pneumonia 

      • Chest X-ray. This helps your doctor diagnose pneumonia and determine the extent and 

      location of the infection. However, it can›t tell your doctor what kind of germ is causing 

       the pneumonia.

      • Pulse oximetry. This measures the oxygen level in your blood. Pneumonia can prevent 

      your lungs from moving enough oxygen into your bloodstream.

      • Sputum test. A sample of fluid from your lungs (sputum) is taken after a deep cough and 

      analyzed to help pinpoint the cause of the infection.

      Your doctor might order additional tests if you›re older than age 65, are in the hospital, or 

      have serious symptoms or health conditions. These may include:

   • CT scan. If your pneumonia isn›t clearing as quickly as expected, your doctor may 

      recommend a chest CT scan to obtain a more detailed image of your lungs.

  • Pleural fluid culture. A fluid sample is taken by putting a needle between your ribs from the 

pleural area and analyzed to help determine the type of infection.

Treatment

Treatment for pneumonia involves curing the infection and preventing complications. People 

who have community-acquired pneumonia usually can be treated at home with medication. 

Although most symptoms ease in a few days or weeks, the feeling of tiredness can persist for 

a month or more.

Specific treatments depend on the type and severity of your pneumonia, your age and your 

overall health. The options include:

     • Antibiotics. These medicines are used to treat bacterial pneumonia. It may take time to 

     identify the type of bacteria causing your pneumonia and to choose the best antibiotic to 

        treat it. If your symptoms don›t improve, your doctor may recommend a different antibiotic.

      • Cough medicine. This medicine may be used to calm your cough so that you can 

      rest. Because coughing helps loosen and move fluid from your lungs, it›s a good idea not               

     to eliminate your cough completely. In addition, you should know that very few studies have 

      looked at whether over-the-counter cough medicines lessen coughing caused by 

       pneumonia. If you want to try a cough suppressant, use the lowest dose that helps you rest.

      Fever reducers/pain relievers. You may take these as needed for fever and discomfort. These i

      nclude drugs such as aspirin, ibuprofen (Advil, Motrin IB, others) and acetaminophen 

      (Tylenol, others).



          المسببة للعدوى. إلا أن التحديد الدقيق لا يكون ممكنًا دائمًا.
        •  اختبارات البول: يساعد ذلك في اكتشاف بعض أنواع الجراثيم المسببة للالتهاب الرئوي.

        •  الأشعة السينية على الصدر: يساعد ذلك طبيبك لتشخيص الالتهاب الرئوي وتحديد مطاق 

           وموضع العدوى. إلا أنه لا يحدد لطبيبك نوع الجرثومة المسببة للالتهاب الرئوي.
        •  مقياس النبض والأكسجين. وهو يقيس مستوى الأكسجين في دمك. يمكن للالتهاب الرئوي 

           أن يمنع رئتيك من توصيل ما يكفي من الأكسجين إلى تيار دمك.
        •  اختبار البصاق. يجري الحصول على عينة من السائل في رئتيك )البصاق( بعد سعال عميق 

          ويجري تحليلها للمساعدة في الإشارة لسبب العدوى.

قد يطلب طبيبك المزيد من الاختبارات إن كان عمرك أكثر من 65 عامًا، وإن كنت في 
المستشفى، أو إن كنت مصابًا بأعراض خطيرة أو حالات صحية. قد يتضمن ذلك:

•  أشـــعة مقطعيـــة. إن لـــم تشـــفى إصابتـــك بالالتهاب الرئـــوي بالســـرعة المتوقعـــة، فقد يوصي 
طبيبـــك بأشـــعة مقطعيـــة على الصـــدر للحصول علـــى صورة أكثـــر تفصيـــاً لرئتيك.

           •  مزرعة للسائل الجنبي. يجري الحصول على عينة من السائل عن طريق إدخال إبرة بين 

           ضلوعك من الناحية الجنبية وتحليلها للمساعدة في تحديد نوع العدوى.
العلاج

يتضمـــن عـــاج الالتهاب الئوي شـــفاء العدوى ومنـــع المضاعفات. يمكن علاج المصابيـــن بالالتهاب الرئوي 
المكتســـب مـــن المجتمـــع عادةً فـــي المنزل عن طريـــق الادوية. رغـــم أن غالبية الأعراض قـــد تخف خلال 

بضعة أيام أو أســـابيع، فقد يســـتمر الشـــعور بالإرهاق لمدة شـــهر أو أكثر.
تعتمـــد بعـــض العلاجـــات على نوع وشـــدة إصابتـــك بالالتهاب الرئـــوي، وعلى عمـــرك أو حالتـــك الصحية 

العامـــة. تتضمـــن الخيارات:
          •  المضـــادات الحيويـــة. تســـتخدم تلـــك الأدويـــة لعلاج الالتهاب الرئوي البكتيـــري. قد تمر فترة قبل 

التعـــرف علـــى نوع البكتريـــا المســـببة لالتهابك الرئـــوي واختيار المضـــاد الحيوي الأنســـب لعلاجه. إن لم 
تتحســـن اعراضك، فقد يوصـــي طبيبك بمضاد حيـــوي مختلف.

        •   دواء للســـعال. قد يســـتخدم هذا الدواء لتهدئة ســـعالك ليمكنك أن ترتاح. نظرًا لأن الســـعال قد 

يســـاعد فـــي تليين وتحريك الســـائل مـــن رئتيك، فمن الجيـــد عدم القضاء التـــام على الســـعال. ينبغي لك 
كذلـــك أن تعرف أن دراســـات قليلة جدًا قامت بدراســـة مـــا إذا كانت أدوية الســـعال المصروفة دون وصفة 
طبيـــة تخفـــف الســـعال الناتج عـــن الالتهاب الرئـــوي. إن كنـــت ترغب في مهدئ للســـعال، فاســـتخدام أقل 

جرعة تســـاعدك للراحة.
        •  خافضـــات الحرارة/المســـكنات. قـــد تتلقى هذه الأدوية بحســـب الحاجة لعـــاج الحمى والانزعاج. 

وهـــي تتضمـــن أدويـــة كالأســـبرين، وآيبوبروفيـــن )آدفيـــل، موتريـــن آي بـــي، وغيـــر ذلـــك( وأســـيتامينوفين 
ذلك(. وغير  )تايلينـــول، 



أن يصيـــر الالتهاب الرئـــوي حالة تهدد الحياة ســـريعًا.
الأسباب

يمكن للعديد من الجراثيم أن تســـبب الالتهاب الرئوي. أكثرها شـــيوعًا البكتريا والفيروســـات الموجودة في 
الهـــواء الـــذي نتنفســـه. عـــادةًا ما يمنع جســـمك تلك الجراثيـــم من إصابـــة رئتيك بالعدوى، ولكن تســـتطيع 
الجراثيـــم فـــي بعـــض الأحيان التغلب على جهـــازك المناعي، حتى لـــو كانت حالتك الصحيـــة العامة جيدة.

يصنّف الالتهاب الرئوي بحسب أنواع الجراثيم التي تسببه والمكان الذي يصاب بالعدوى.
الالتهاب الرئوي المكتسب من المجتمع

الالتهـــاب الرئوي المكتســـب مـــن المجتمع هو النوع الأكثر شـــيوعًا من الالتهاب الرئـــوي. وهو يحدث خارج 
المستشـــفيات أو غير ذلك من مؤسســـات الرعاية الصحية. قد يكون ســـببه:

        •  البكتريا. السبب الأكثر شيوعًا للالتهاب الرئوي البكتيري في الولايات المتحدة هو المكورات          

             العقدية الرئوية. يمكن حدوث هذا النوع من الالتهاب الرئوي وحده أو بعد إصابتك بالبرد أو 
            الإنفلونزا. وقد يؤثر على جزء )فص( واحد من الرئة، فتسمى تلك الحالة بالالتهاب الرئوي 

            الفصي، أو يمكن أن يتصاعد سريعًا ليتضمن عدة فصوص من الرئتين ويسمى الالتهاب 
            الرئوي الشُعبي.

        •  جراثيم شبيهة بالبكتريا. يمكن للمفطورة الرئوية كذلك أن تسبب الالتهاب الرئوي. وهي 

           تنتج عادةً أعراضًا أبسط من باقي الأنواع المختلفة للالتهاب الرئوي. الالتهاب الرئوي الماشي 
           هو اسم غير رسمي يطلق على هذا النوع من الالتهاب الرئوي، الذي لا يكون عادةً بالشدة 

           الكافية ليحتاج لالتزام الراحة في السرير.
          •   الفطريـــات. يكـــون هـــذا النـــوع مـــن الالتهـــاب الرئـــوي أكثـــر شـــيوعًا فـــي الأشـــخاص المصابين 

بمشـــكلات صحية مزمنة أو ضعف الجهاز المناعي، وفي الأشـــخاص الذين استنشـــقوا جرعات كبيرة من 
الجراثيـــم. يمكـــن أن توجد الفطريات المســـببة لذلك فـــي التربة أو فضلات الطيور وهي تتفاوت بحســـب 

الجغرافي. المكان 
        •    الفيروسات. بعض الفيروسات التي تسبب نزلات البرد والإنفلونزا يمكن أن تسبب 

           الالتهاب الرئوي. الفيروسات هي السبب الأكثر شيوعًا للالتهاب الرئوي في الأطفال الصغار 
           الذين تقل أعمارهم عن 5 سنوات. الالتهاب الرئوي الفيروسي يكون بسيطًا عادةً، ولكنه قد 

           يكون خطيرًا للغاية في بعض الحالات.
التشخيص

ســـيبدأ طبيبـــك بســـؤالك عـــن تاريخـــك الطبـــي والقيـــام بفحـــص بدني، بمـــا في ذلـــك الإنصـــات لرئتيك 
باســـتخدام الســـمّاعة للكشـــف عن أصوات كركـــرة أو فرقعة غير طبيعية قد تشـــير إلى الالتهـــاب الرئوي.

إن كان هناك اشتباه في الالتهاب الرئوي، فقد يوصي طبيبك بالاختبارات التالية:
        •  اختبارات دم: تستخدم اختبارات الدم لتأكيد وجود عدوى ولمحاولة التعرف على نوع الجرثومة 



الالتهـــاب الرئوي عدوى تســـبب التهاب الحويصلات الهوائية فـــي واحدة من الرئتيـــن أو كلتيهما. قد تمتلئ 
الحويصـــات الهوائيـــة بالســـائل أو الصديـــد )مادة قيحية(، مما يســـبب الســـعال مـــع البلغـــم أو الصديد، 
والحمـــى، والقشـــعيرة، وصعوبة التنفـــس. يمكن للعديد من الجراثيـــم، بما في ذلك البكتريا، والفيروســـات 
والفطريـــات، أن تســـبب الالتهـــاب الرئـــوي. تتفـــاوت خطـــورة الالتهـــاب الرئوية مـــا بين ما هو بســـيط وما 
يهـــدد الحيـــاة. يكون في خطورتـــه القصوى في الرضـــع والأطفال الصغـــار، ومن تخطت أعمارهـــم 65 عامًا، 

والمصابـــون بمشـــكلات صحية أو ضعف الجهـــاز المناعي.

الأعراض
قـــد تتفـــاوت علامات وأعـــراض الالتهاب الرئوي ما بين البســـيطة إلى الشـــديدة، بحســـب عوامل مثل نوع 
الجرثومـــة المســـببة للعـــدوى، والعُمر والحالة الصحية بصفة عامة. تشـــبه العلامات والأعراض البســـيطة 

غالبًـــا تلـــك الخاصة بالبـــرد أو الإنفلونزا، ولكنها تســـتمر لفترة أطول.
قد تتضمن علامات وأعراض الالتهاب الرئوي:

        •  ألم الصدر عند التنفس أو السعال

        •  الارتباك أو التغيرات في اليقظة العقلية )في البالغين الذين تبلغ أعمارهم 65 عامًا فما فوق(

        •  السعال، الذي قد ينتج البلغم

        •  الإرهاق

        •  الحمى، والتعرق، وهزة القشعريرة

        •  انخفاض درجة حرارة الجسم عن الطبيعي )في البالغين الذين تفوق أعمارهم 65 عامًا 

           والمصابين بضعف الجهاز المناعي(
        •  الغثيان، والقيء أو الإسهال

        •  ضيق التنفس

قـــد لا تظهـــر علـــى حديثي الـــولادة أو الرضع أي مـــن علامات العـــدوى. أو قد يصابون بالقـــيء، أو الحمى 
والســـعال، وقـــد يبـــدون متململيـــن أو مرهقين أو دون طاقة، أو قـــد يعانون صعوبة التنفـــس والرضاعة.

متى تجب زيارة الطبيب
تجـــب زيـــارة طبيبـــك إن كنت مصابًـــا بصعوبة التنفـــس، أو ألم الصـــدر، أو الحمى الدائمة التـــي تبلغ 102 

درجـــة فهرنهايـــت )39 درجـــة مئوية( أو أعلى، أو الســـعال الدائـــم، خاصةً إن كنت تســـعل صديدًا.
مـــن المهـــم بصفة خاصـــة أن يقوم الأشـــخاص ضمن المجموعـــات التاليـــة ذات الخطورة العاليـــة بمقابلة 

لطبيب: ا
        •  البالغون الذين تتعدى أعمارهم 65 عامًا

        •  الأطفال الذين تقل أعمارهم عن عامين ولديهم علامات وأعراض

        •  المصابون بحالات صحية كامنة أو ضعف الجهاز المناعي

        •  من يتلقون العلاج الكيميائي أو يتلقون أدوية تثبط الجهاز المناعي.

فـــي حالة بعـــض البالغين الأكبر ســـنًا والمصابين بالفشـــل القلبي أو المشـــكلات الرئويـــة المزمنة، فيمكن 
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